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طرح دو فوريتي سامان وضعيت مسکن 
در دست تهيه است

ي��ک عض��و کميس��يون عم��ران 
مجل��س از تصمي��م تع��دادي از 
نماين��دگان مجل��س ب��راي تهيه 
طرح��ي دو فوريتي براي س��امان 
دادن به وضعيت آشفته و نابسامان 
اين روزهاي بازار مس��کن خبر داد. 

عبدالکريم حسين زاده در گفتگو با ايسنا گفت: مدتي است در پي 
طرحي دو فوريتي براي سامان دادن به وضعيت مسکن شهروندان 
هس��تيم که با نهايي ش��دن چارچوب ها و جزئيات، اطلاع رس��اني 
مي کنيم. اين نماينده مجلس بيان کرد: مديريت بازار مسکن راه 
و روش دارد. کش��ورهاي مختلف براي مديريت اين بخش مهم 
اقتص��ادي طرح مس��کن تهيه و به اج��را مي گذارند. اگر متوليان 
دولتي بخش مس��کن به دنبال حل چالش مس��کن هستند، بايد با 
مطالعه تطبيقي تجربيات همه کش��ورهاي جهان براي پايداري 
وضعيت و قيمت مس��کن فرمول و مدل بومي ش��ده ارائه کنند. 
وي متذکر شد: سال هاست که گفته مي شود طرح جامع مسکن 
داريم اما اين طرح به معناي واقعي هنوز رونمايي نشده است. بر 
اس��اس توضيحات مديران وزارت راه و شهرس��ازي در کميسيون 
عمران طرح مذکور در حد ويرايش اوليه اس��ت و خبري از نهايي 

شدن آن نيست.

تبيين نحوه تامين هزينه مورد نياز آزادراه هاي 
دولتي

معاون س��اخت و توس��عه آزادراه هاي ش��رکت س��اخت و توسعه 
زيربناه��اي حمل ونق��ل گفت: با توجه به هزينه بالايي که حفظ و 
نگهداري آزادراه هاي دولتي دارند، همواره اين مسئله مطرح بوده 
که با جذب س��رمايه گذاران جديد از يک س��و بهره برداري از اين 
راه ها در اختيار آنها قرار گيرد و از سوي ديگر ميزان عوارض نيز 
از سوي اين سرمايه گذاران با دولت چانه زني شده و اجرايي شود. 
به گزارش ايسنا، سيدحسين ميرشفيع معاون ساخت آزادراه هاي 
ش��رکت س��اخت درباره سرنوش��ت اين آزادراه ها گفت: با توجه به 
هزينه بالايي که حفظ و نگهداري آزادراه هاي دولتي دارند، همواره 
اين مس��ئله مطرح بوده که با جذب س��رمايه گذاران جديد از يک 
س��و بهره برداري از اين راه ها در اختيار آنها قرار گيرد و از س��وي 
ديگر ميزان عوارض نيز از س��وي اين س��رمايه گذاران با دولت 
چانه زني شده و اجرايي شود. ميرشفيع با اشاره به قانون مديريت 
آزادراه هاي کش��ور توضيح اداد: اين قانون يک راهکار ديگر نيز 
ارائه داده و آن به دست آوردن منابع لازم براي حفظ و نگهداري 
آزادراه ه��ا از طري��ق جذب منابع مال��ي و درآمدي ديگر آزادراه ها 
اس��ت. اين قاعده نيز امکان اجرايي ش��دن دارد، ولي بايد ش��رايط 
س��رمايه گذاران و پيمانکاران نيز به طور دقيق مش��خص ش��ود تا 
پس از تعيين ميزان درآمد راه ها بهره برداري از آنها بر اساس نياز 

کشور در دستور کار قرار گيرد.

دو دليل براي شکست بازار مسکن
ناي��ب رئي��س اتحاديه مش��اوران 
ام��لاک ب��ا اش��اره به اينک��ه بازار 
مس��کن کشش رش��د قيمت را که 
يک بار در اس��فند ماه داشته مجدد 
در ارديبهشت ماه ندارد، گفت: رشد 
قيمت مسکن در اواخر سال گذشته 

کافي بود و متقاضيان مس��کن خود را به س��ختي با آن وفق داده 
بودند. حسام عقبايي در گفتگو با فارس گفت: شکست بازار مسکن 
را قبول دارم چرا که افزايش قيمت مسکن در ارديبهشت ماه باعث 
شد تا بازار مسکن با شکست مواجه شده و خريد و فروش مسکن 
راکد شود. عقبايي درخصوص دلايل رکود خريد و فروش مسکن 
و يا همان شکست بازار افزود: چند دليل براي شکست بازار مسکن 
مي توان متصور شد که نخستين دليل آن بلاتکليفي قيمت مسکن 
است چراکه رشد قيمت مسکن برخلاف سال هاي گذشته که هيچ 
گاه در ارديبهشت ماه رخ نمي داد، در اين ماه به وقوع پيوست. وي 
ادامه داد: همين موضوع يک بلاتکليفي در ميان فروش��ندگان و 
انبوه سازان به وجود آورد که مبادا اقدام به فروش با قيمت پايين 
کنن��د؛ پ��س آنه��ا هم منتظر ماندند و اق��دام نکردند. نايب رئيس 
اتحاديه مشاوران املاک اضافه کرد: دليل دوم بعد از رشد قيمت 
مس��کن در ارديبهش��ت ماه و انتظار فروشندگان، نزديک شدن به 
ماه مبارک رمضان اس��ت و همين موضوع که همواره س��ابقه هم 

داشته باعث افت معاملات مسکن شده است.

احداث بيش از ۱۱۰۰ کيلومتر راه روستايي 
در کردستان

مديرکل راه و شهرس��ازي اس��تان کردستان در تشريح پروژه هاي 
امسال استان، احداث بيش از ۱۱۰۰ کيلومتر راه روستايي و اجراي 
پروژه ه��اي روبناي��ي و زيربنايي مس��کن مهر اس��تان را از جمله 
اولويت هاي هدف گذاري ش��ده براي س��ال ۹۷ برش��مرد. شهرام 
ملکي در گفتگو با وزارت راه و شهرس��ازي در تش��ريح پروژه هاي 
س��ال ۹۷ اس��تان گفت: تعيين تکليف و ش��روع عمليات اجرايي 
تمامي قطعات بزرگراه کرمانشاه- مياندوآب، آغاز عمليات اجرايي 
چهارخطه گردنه صلوات آباد- سنندج و پيشرفت بيشتر از ۴۰ درصد 
پروژه در طول سال گذشته، ايجاد تحرک در عمليات بزرگراه بيجار 
زنجان، تکميل باند دوم بيجار- ديواندره و اجراي چهارخطه سقز به 
بانه پروژه هاي بزرگراهي استان بوده که در سال ۹۷ نيز تلاشمان 
اين خواهد بود که با همت مضاعف و مساعدت هاي مديران استان 
و عنايات وزير محترم راه و شهرس��ازي و با جذب اعتبارات لازم 
نس��بت به اتمام و بهره برداري از اين پروژه ها با ش��دت و جديت 
بيش��تري کار ش��ود. وي گفت: هم اکنون در س��طح استان بيش از 

۱۱۰۰ کيلومتر راه روستايي آسفالته در حال احداث است.

آخرين اقدامات دولت براي نوسازي
 ناوگان حمل و نقل جاده اي

در حال حاضر قرارداد نوسازي ۱۸ هزار دستگاه کاميون با شرکت 
نفت از محل صرفه جويي مصرف س��وخت به امضاء رس��يده است 
که در س��ال جاري اجرا مي ش��ود؛ اين قرارداد در نهايت براي ۶۵ 
هزار دستگاه کاميون خواهد بود. هفته گذشته نيز دومين مرحله 
نوسازي ناوگان فرسوده سنگين آغاز شد و نوسازي ۵۰۰ دستگاه 
ميني بوس نو انجام ش��د. به گزارش ايلنا، صدرا... بمانا در مراس��م 
تحويل ۵۰۰ دستگاه ميني بوس نو اظهار داشت: در طرح نوسازي 
ناوگان جاده اي، اولويت س��ازمان راهداري در س��ال هاي گذشته، 
نوس��ازي اتوبوس و تاکس��ي کرايه بود که تحولات خوبي در اين 
زمين��ه انج��ام ش��د ولي در بخش ميني بوس، در س��ال هاي قبل 
اقدامي انجام نش��د؛ به همين دليل در دوره جديد طرح نوس��ازي، 
اولوي��ت را ب��ه ميني بوس ها داديم. وي افزود: ۵۷ هزار ميني بوس 
فرسوده در کشور داريم که سن متوسط آنها بايد ۱۰ سال باشد ولي 
در حال حاضر ۲۴.۸ سال است. ميني بوس داران اکثرا اقشار ضعيف 
هس��تند که در روس��تاها و ش��هرهاي کوچک به جابجايي مسافر 
مي پردازند، بنابراين نوس��ازي ناوگان، کمک بزرگي به معيش��ت 
آنها مي کند. بر اين اساس ۸۰ درصد مبلغ نوسازي ميني بوس ها 

از طريق تسهيلات با سود پايين در نظر گرفته شده است.

پيشخوان

راه ومسکن

گروه راه و مسکن: در حالي مرسک غول کشتيراني دنيا از خاتمه 
فعاليتش در کشورمان به واسطه خروج آمريکا از توافق هسته اي 
با ايران خبر داده که کش��تيراني جمهوري اس��لامي ايران در بين 
شرکت هاي برتر حمل و نقل کانتينري دنيا يک پله صعود کرده 
است. براساس اين گزارش مطابق آمار منتشر شده در حال حاضر 
مرسک با در اختيار داشتن ۷۵۶ فروند کشتي ملکي و اجاره اي و 
ظرفيت ۴ ميليون و ۱33 هزار و TEU ۲۱۰ برترين شرکت حمل 
و نقل کانتينري دنيا قرار دارد. اين ش��رکت ماه گذش��ته ميلادي 
۷۶۲ فروند کش��تي در اختيار داش��ت. پس از مرس��ک ش��رکت 
MSC قرار گرفته؛ اين کش��تيراني ۵۱۹ فروند کش��تي با ظرفيت 
 CMA دارد. شرکت فرانسوي TEU ۴۰ 3 ميليون و ۲۶۹ هزار و
CGM با ۵۰۰ فروند کش��تي به ظرفيت ۲ ميليون و ۵۷۴ هزار 
و TEU ۷۸۰ در رده سوم برترين شرکت حمل و نقل کانتينري 
دنيا قرار گرفته است. اين شرکت فرانسوي ماه گذشته ميلادي 

۴۹۶ کشتي ملکي و اجاره اي در اختيار داشت.
براساس گزارش تسنيم و طبق جدول برترين شرکت ها در رده 
چهارم شرکت چيني کاسکو با ظرفيت يک ميليون و ۹۷3 هزار و 
 )Hapag-Lloyd( و در رده پنجم هاپاگ لويد آلمان TEU ۴۶۹
با ۲۲۸ فروند کشتي )۱۱۲ فروند ملکي و ۱۱۶ فروند استيجاري( 
قرار گرفته اند. وان ژاپن در رده شش��م برترين ها قرار دارد؛ اين 
ش��رکت ۲33 فروند کش��تي با ظرفيت يک ميليون و ۵۵۹ هزار 
و TEU ۵3۸ در اختيار دارد. کش��تيراني جمهوري اس��لامي ايران 
)IRISL Group( ني��ز ب��ا ۴۷ فروند کش��تي ملک��ي به ظرفيت 
۱۱۰ ه��زار و TEU ۸۵۹ هجدهمي��ن ش��رکت حمل ونق��ل برتر 
کانتينري دنيا ش��ده اس��ت. رتبه اين ش��رکت نسبت به رده بندي 
قبل��ي ي��ک پله صعود کرده اس��ت. در همين ح��ال معاون امور 
بن��دري و اقتص��ادي س��ازمان بنادر و دريان��وردي در واکنش به 
توقف فعاليت ش��رکت کش��تيراني مرسک در بنادر ايران و آنچه 
تهدي��د برگش��ت تحريم ها پي��ش روي فعالان صنعت دريايي و 
بندري خوانده مي ش��ود، آن را فضاس��ازي رسانه اي عنوان کرد و 
گفت: کل فعاليت حمل و نقل اين ش��رکت کش��تيراني در بنادر 
اي��ران کمت��ر از ۲و نيم درصد خدمات عمليات بندري را ش��امل 
مي شود. براساس گزارش ايسنا، محمدعلي حسن زاده افزود: آمار 
استخراجي از عملکرد سال گذشته سازمان بنادر نشان مي دهد در 
حال حاضر، جا به جايي کانيتنر به / از بندر شهيد رجايي توسط 3۰۵ 
شرکت کشتيراني در قالب شرکت هاي لاينري)خطوط مستقيم 
کش��تيراني(، فيدري )ش��رکت هاي کوچک کشتيراني(، باکس 
اپراتورها )شرکت هايي که خودشان کشتي ندارند و تنها کانتينر 

دارند( و SOC )ش��رکت هايي که مالک کانتينر هس��تند( به بندر 
شهيد رجايي انجام مي شود که نشان دهنده تنوع ارائه کنندگان 
حمل و نقل کالاهاي کانتينري است. وي افزود: در دوره پسابرجام 
در سال ۹۶ چيزي حدود ۵۵ هزار TEU بود که در قياس با کل 
حج��م ۲ ميلي��ون و ۶۵۰ هزار TEU تخليه و بارگيري کانتينر در 
بندر شهيد رجايي طي يک سال گذشته، کمتر از ۲ و نيم درصد 

خدمات عمليات بندري را شامل مي شود.
عضو هيات عامل س��ازمان بنادر و دريانوردي گفت: در س��ال 
۱3۹۱ به جهت تحريم اپراتور ترمينال کانتينر بندر شهيد رجايي 
در ايران، تردد کشتي هاي شرکت مرسک به بندر شهيد رجايي 
متوقف شد و در حقيت در ۶ سال گذشته و پس از امضاي برجام، 
خطوط اين ش��رکت به بنادر ايران تردد نداش��ته اند. عضو هيات 
عامل سازمان بنادر و دريانوردي همچنين تصريح کرد: طي يک 
سال و نيم گذشته، فعاليت شرکت مرسک در بندر شهيد رجايي 
بيشتر به صورت »باکس اپراتور« بوده نه خط کشتيراني. معاون 
امور بندري و اقتصادي س��ازمان بنادر با منتفي دانس��تن تحريم 
اپراتورهاي بندر ش��هيد رجايي، تاکيد کرد: تردد در بنادر کش��ور 
هيچ مش��کلي ندارد و چالش جدي در جابه جايي کالا و تجارت 
فرامرزي کش��ور در حوزه کانتينري وجود نداش��ته و از اين بابت 

هيچ گونه نگراني وجود ندارد.

واگذاري اپراتوري بنادر تجاري به بخش خصوصي  ���
از طرف ديگر مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي اعلام کرده 
است که هيچ مشکلي در ارتباط با اپراتورها و پيمانکاراني که در 
کشور فعال هستند از نظر محدوديت هايي که منجر به اختلال 
فعاليت ها شود، وجود ندارد. به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و 
شهرسازي، محمد راستاد مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي با 
تاکيد بر اينکه اپراتورهاي بخش خصوصي در تمام بنادر شمال 
و جنوبي کش��ورمان فعال هس��تند، افزود: اپراتوري بنادر تجاري 
را در ش��رايط رقابتي به بخش خصوصي واگذار کرده ايم و هيچ 
مش��کلي در ارتباط با اپراتورها و پيمانکاراني که در کش��ور فعال 
هستند از نظر محدوديت هايي که احتمال دارد تحريم ايجاد کند، 
وجود ندارد. وي تصريح کرد: سياس��ت س��ازمان بنادر اين اس��ت 
که از حداکثر توان شرکت هاي داخلي استفاده کند و واگذاري ها 
براي اجراي پروژه هاي زيرساختي به صورت فراگير به پيمانکاران 

داخلي واگذار شده است.
 راستاد با بيان اينکه متناسب با حجم پروژه ها ييمانکاران مختلفي 
در بن��ادر فع��ال بودن��د به ايلنا، گفت: اخيرا بزرگترين توس��عه فاز 

س��ه بندر ش��هيد رجايي به يک پيمانکار کاملا خصوصي سپرده 
ش��ده اس��ت و اين نش��ان مي دهد که س��ازمان بنادر هيچ گونه 
محدوديت��ي براي اس��تفاده از توان بخ��ش خصوصي در اجراي 
زيرساخت هاي کشور ندارد. وي در پاسخ به اين سوال که آيا در 
حال حاضر اپراتوري وابسته به نيروهاي نظامي در بنادر تجاري 
فعال است؟ اظهار کرد: ارگان هاي نظامي در بنادر تجاري کشور 
فعال نيس��تند و اغلب اپراتورها ش��رکت هاي وابس��ته به بخش 

خصوصي هستند.

ادامه تردد خطوط کشتي راني بين المللي ���
مع��اون امور دريايي س��ازمان بن��ادر و دريانوردي اعلام کرد: در 
حال حاضر خطوط کش��تيراني با روال قبلي و به صورت عادي 
به بنادر ايران تردد مي کنند. براس��اس گزارش س��ازمان بنادر و 
دريانوردي، هادي حق شناس پيش از اين درباره اخباري مبني بر 
بازنگري دو ش��رکت بزرگ حمل و نقل کانتينري مرس��ک لاين 
و ام اس سي در همکاري با ايران پس از خروج آمريکا از برجام، 
اظهار کرد: اين دو خط از جمله خطوط کش��تيراني هس��تند که 
در بي��ن ۲۰ خط کش��تيراني جهان ب��ه بنادر ايران تردد مي کنند. 
وي ادام��ه داد: آن زم��ان که تحريم ها ب��ر اقتصاد ايران تحميل 
شد، دو خط کشتيراني مرسک لاين و ام اس سي از ايران خارج 
شدند و پس از برجام اين دو خط کشتيراني مجددا به بنادر ايران 
بازگشتند. معاون امور دريايي سازمان بنادر و دريانوردي با اشاره 
به اينکه اگر دو خط کش��تيراني ياد ش��ده قصد داش��ته باش��ند به 
بنادر ايران تردد نکنند، تصميمي است که براساس اختيارات خود 
اتخ��اذ خواهن��د کرد، عنوان کرد: از اختيارات خطوط کش��تيراني 
اس��ت که به بنادر کدام کش��ور تردد کنند، اما واقعيت اين اس��ت 
که تحريم هاي يک جانبه آمريکا طبيعتا هر شرکتي را مي تواند 
متاثر کند. حق شناس افزود: کشورهاي اروپايي علاقه مند به ادامه 
برجام هستند، طبيعي است شرکت هاي آنها نيز بايد از کشورهاي 
خود و نه کشور آمريکا تبعيت کنند. معاون امور دريايي سازمان 
بنادر و دريانوردي با بيان اينکه نتيجه نهايي نهايتا به اين مساله 
بازمي گردد که ايران با ساير کشورهاي برجام منهاي آمريکا به چه 
تفاهمي برسد، اظهار کرد: در حال حاضر خطوط کشتيراني با روال 
قبلي و به صورت عادي به بنادر ايران تردد مي کنند. حق شناس 
تاکيد کرد: همانطور که رويترز اعلام کرده، دو خط کش��تيراني 
مرسک لاين و ام اس سي پس از خروج آمريکا از برجام در حال 
ارزيابي و بازنگري در همکاري خود هستند و اين بدان معنا نيست 

که آنها در حال حاضر به زمان تحريم بازگردند.

فعاليت مرسک در ايران کمتر از 2/5 درصد بود

صعود يک پله اي ايران بين غول هاي کشتيراني دنيا

دولت سياست هاي تسهيل گري را تبيين کندتاثير تعديل نرخ سود بانکي در اجاره بهاضرورت تسريع در پرداخت وام نوسازي مسکن
عضو کميس��يون عمران مجلس گفت: 
تس��ريع در پرداخت وام نوس��ازي بافت 
فرسوده راهکار مهار فنر قيمت خانه هاي 
کلنگي در کش��ور اس��ت. شهرام کوسه 
غراوي با انتقاد از گراني مسکن و بزرگ 

شدن حباب قيمت ها در بازار در ماه هاي اخير، گفت: موضوعي که 
در بازار مسکن به نگراني هاي بيشتر دامن زده گراني خانه هاي 
کلنگي است که ادامه اين رويه به طور حتم به صلاح نيست. وي 
با بيان اينکه تسهيل گري در حوزه وام نوسازي بافت فرسوده در 
راستاي کاهش نرخ سود تسهيلات اقدام مثبتي از سوي دولت 
بوده که مي تواند تحرکي در اين حوزه ايجاد کند، افزود: تسريع 
در پرداخت اين نوع وام مي تواند حباب نرخ ها در خانه هاي کلنگي 

را کاهش داده و ساماندهي را رقم بزند.

س��خنگوي کميسيون عمران مجلس، 
با بيان اينکه 3۷ درصد جمعيت کش��ور 
مسکن اس��تيجاري استفاده مي کنند، 
گف��ت: با ثب��ات ارزي به طور حتم بازار 
اج��اره بها ني��ز از تنش هاي قيمتي دور 

ش��ده و به ثباتي نس��بي نزديک مي شود. صديف بدري با اشاره 
به وضعيت بازار اجاره بها در کش��ور، گفت: تعديل نرخ س��ود 
بانکي مهمترين عامل تاثيرگذار بر بازار مس��کن به ويژه اجاره 
بها در يک س��ال اخير بوده اس��ت. وي با بيان اينکه با کاهش 
نرخ س��ود بانکي بازار اجاره بها ملتهب و نرخ هاي غيرمنطقي 
اعم��ال ش��ده، افزود: تاثيرپذيري اين ب��ازار از بازارهاي موازي 
همچون سکه و ارز نيز دليل ديگري بر رشد غيرمنطقي اجاره 

بها در ماه هاي اخير بوده است.

عضو کميسيون عمران مجلس، گفت: 
وزارت راه و شهرسازي بايد سياست هاي 
کلان تس��هيل گري در ح��وزه خانه دار 
ش��دن مردم را تبيين و به تاييد مجلس 
برساند. فرج ا... رجبي با اشاره به آمارهاي 

بانک مرکزي درخصوص رش��د ۱۸۰ درصدي وام مس��کن در 
حوزه ساخت و ساز و رشد ۲۸ درصدي تسهيلات خريد مسکن، 
گفت: بايد بپذيريم که موفقيت در ارايه تسهيلات مسکن نياز به 
يک نوع سياس��ت گذاري، راهبرد و اعمال سياست هاي اجرايي 
در کنار مداخله دستگاه هاي ذي ربط و وزارتخانه هاي اقتصادي 
دولت دارد. وي افزود: اگر دولت نخواهد مجموعه مسکن را به 
ص��ورت واح��د ببينيد و در پي تصميم گيري به صورت نقطه اي 

باشد به طور حتم به نتيجه نخواهيم رسيد.

عضو کميس��يون عمران مجلس، با بيان اينکه ايجاد 
جاذبه در بخش مس��کن عامل تش��ويق مردم به اخذ 
تس��هيلات در اي��ن ح��وزه بوده اس��ت، گفت: رش��د 
معاملات در بخش مس��کن حتي اگر به رش��د نرخ ها 
هم بيانجامد در دراز مدت به س��ود اس��ت. سيدحسين 
افضل��ي در گفتگ��و ب��ا خانه ملت، با اش��اره به دلايل 
نوس��ان قيمتي در بازار مس��کن، گفت: پس از اعمال 
محدوديت ها در پي نوسانات ارزي بر بازار، سرمايه ها 
ب��ه عل��ت عدم امکان جذب منابع در بخش صنعت و 
کش��اورزي به حوزه مس��کن هدايت شد که اين خود 
در تغييرات قيمتي تاثيرگذار بود. اين نماينده مجلس 
با بيان اينکه س��رازير ش��دن سرمايه ها به بازار مسکن 
تاثيرات منفي بر نرخ ها داشته، افزود: رونق ايجاد شده 
در بازار مسکن در نتيجه منابع آزاد شده تمايلي براي 
افراد جهت اخذ تسهيلات براي ورود هرچه بيشتري به 
بازار ايجاد کرد. وي با تاکيد بر اينکه عامل اصلي رشد 
متقاضيان در حوزه دريافت وام مس��کن رونق ايجاد 

شده در اين حوزه است، تصريح کرد: ايجاد جاذبه در 
بخش مسکن باعث شد مردم با هر ترفندي از جمله 
اخذ وام به افزايش سرمايه خود براي حضور در بازار 
مسکن اقدام کنند. افضلي با بيان اينکه جاذبه ايجاد 
ش��ده در بخش مس��کن قيمت تمام شده و نرخ اجاره 
بها را افزايش داده، گفت: براي اينکه بازار بتواند خود 
را مت��وازن کن��د بايد صبر کرده و به مولفه هاي تنظيم 

کننده نرخ ها توجه کرد.

تزريق سرمايه به بازار مسکن تعديل نرخ ارز را رقم زد
عضو هيئت مديره انجمن انبوه سازان تهران گفت: نوسان 
در بازارهاي موازي، باعث شده تا سودجويان سرمايه هاي 
خود را وارد بازار مسکن کنند. محمدمهدي مافي گفت: 
عواملي چون عرضه و تقاضا در قيمت مسکن تاثيرگذار 
است و تغييرات در بازارهاي موازي چون ارز، سکه و طلا 
جو رواني را پيش مي آورد و سرمايه ها از بانک ها به سمت 
بخش مسکن سرازير مي شود و اين امر همراه با افزايش 
قيمت مس��کن بود. به گزارش تس��نيم، وي افزود: قيمت 
مسکن حد منطقي و معقول بايد داشته باشد در غير اين 
صورت توان خريدار پايين مي آيد و توليدکننده هم اقدام 
به کاهش ساخت و ساز مي کند. مافي گفت: قيمت مسکن 
در سال هاي گذشته به اندازه نرخ تورم بود؛ افزايش قيمت 
3۰ درصدي، بسيار لجام گسيخته است، گروهي از اين 
فرصت اس��تفاده مي کنند س��ود مي برند و در مقابل مردم 
ضرر مي کنند. وي تاکيد کرد: با افزايش قيمت مسکن، 
قيمت مصالح ساختماني، دستمزد کارگران و... افزايش 
مي يابد و واسطه ها تنها سود مي کنند. عضو هيئت مديره 

انجمن انبوه س��ازان تهران اف��زود: بايد اقتصادي پايدار 
داش��ته باش��يم در غير اين صورت، تورم منجر به کاهش 
اش��تغال در بخش مس��کن مي شود. در چند سال گذشته 
دول��ت تورم را نگه داش��ت ام��ا اکنون قيمت از تورم بالا 
رفت و اين به ضرر مصرف کننده است. مافي گفت: بايد 
س��اخت مس��کن براساس نيازس��نجي و الگوي مصرف 
صورت گيرد. وي افزود: دولت از نظر عملياتي نمي تواند 

در بخش مسکن اقدامي کند.

سود گراني ۳۰درصدي قيمت مسکن در جيب دلالان

تعاوني هاي مسکن در ایران تخصص ندارند

وزير راه و شهرسازي با بيان اين که تعاوني هاي مسکن تخصص 
و دان��ش ندارن��د و در اي��ران تمامي تعاوني ها خود اقدام به توليد 
مس��کن کرده و مش��کلات بي شماري را پديد مي آورند، گفت: 
مردم در بافت  هاي فرسوده سردرگم هستند. عباس آخوندي در 

جلس��ه س��تاد ملي بازآفريني شهري پايدار با اشاره به مشکلات 
تعاوني هاي مس��کن در کش��ور اظهار کرد: تعاوني هاي مسکن 
در کش��ورهاي اروپاي��ي ک��ه ما نيز از م��دل اجرايي در آلمان در 
کشورمان تبعيت مي کنيم به دليل عدم برخورداري از تخصص و 
دانش کافي در زمينه فني و مهندسي، به هيچ وجه درگير ساخت 
و توليد مسکن نبوده و تنها مبالغ را براي سفارش ساخت جمع 
آوري مي کنند، اين درحالي است که در ايران تمامي تعاوني ها 
خود اقدام به توليد مسکن کرده و مشکلات بي شماري را پديد 
مي آورند. به گزارش اقتصادآنلاين به نقل از تسنيم، وي با تاکيد 
بر اين که بايد تعريف مشخصي براي تعاوني تأمين مسکن در 
کش��ور به وجود آيد گفت: اين تعاوني ها بايد به س��اماندهي امر 
توليد پرداخته و س��اخت را به متخصصان بس��پارند، امري که 

قطعا از اين پس بايد مورد توجه جدي قرار گيرد.
آخون��دي همچني��ن بيان کرد:  حضور مدي��ران بانکي در همه 

جلس��ات س��تاد هاي بازآفريني در استان ها امري ضروري براي 
رفع مش��کل اس��تفاده ناچيز برخي استان ها از تسهيلات بانک 
مس��کن اس��ت، چرا که اين اقدام باعث آش��نايي بيشتر و آگاهي 
مدي��ران از جزئي��ات ط��رح بازآفريني ش��ده و همچنين آن ها 
را ق��ادر مي س��ازد ت��ا بتوانند ديگران را براي مش��ارکت در اين 
فرآين��د توجي��ه کنند. مديران بايد با حضور در جلس��ات مذکور 
راهکارهاي مناسبي را در چارچوب قوانين و موضوعات مطرح 
شده جهت بهتر شدن هرچه بيشتر شرايط ارائه دهند. وزير راه 
و شهرس��ازي درباره مش��کلات موجود در بخش صدور اس��ناد 
ملکي در بافت هاي حاشيه اي نيز گفت: تا پيش از صدور اسناد 
ملک��ي بان��ک نمي توان��د کاري انجام دهد ب��ه همين دليل اين 

مسئله بايد مورد پيگيري جدي قرار گيرد.
به گفته آخوندي، سياس��ت اس��تفاده از منابع دولتي در تأمين 
نيمي از سود تسهيلات در محلات هدف با توجه به تنگاي مالي 

دولت در زمان کنوني تصميمي اشتباه بوده که بايد قطع و سيستم 
پس ان��داز ج��اي آن را بگي��رد چرا که در صورت تداوم اين روند 
تنه��ا بدنام��ي آن براي دولت برجاي مي ماند. وي با بيان اين که 
در سيستم پس انداز يارانه مستقيم وجود نداشته و افراد براساس 
حقوقي که کسب کرده اند مجاز به دريافت تسهيلات هستند، 
افزود: پيش��نهاد مي کنم نامه اي با هدف بررس��ي بيشتر مسئله 
به رئيس جمهوري، معاون اقتصادي و مش��اور رئيس جمهوري 
در حوزه بافت هاي فرس��وده نگاش��ته و ارسال شود تا در نهايت 
مردم و متقاضيان از س��ردرگمي در اين حوزه خارج ش��وند. وزير 
راه و شهرسازي تاکيد کرد: سياست و پيشنهاد من در اين بخش 
آن است که سيستم يارانه کنار گذاشته و سيستم پس انداز جاي 
آن را بگيرد زيرا در اين صورت نه تنها ميزان تسهيلات افزايش 
پيدا مي کند بلکه داراي تعهداتي روشن بوده و براي اجرا فشاري 

به شهرداري نيز وارد نمي کند.

احمد خرم رئيس سازمان نظام مهندسي تهران شد

کاهش تنش هاي نظام مهندسي و وزارت راه در اولويت
گروه راه و مس�کن: روز ش��نبه بعد از ظهر بود که خبرگزاري ها اعلام 
کردن��د ک��ه احم��د خرم با کس��ب ۲۱ راي از مجموع ۲۵ آراي مأخوذه 
به عنوان رييس سازمان نظام مهندسي ساختمان استان تهران انتخاب 
شده است. انتخاب رئيس جديد براي سازمان نظام مهندسي ساختمان 
اس��تان تهران در حالي اتفاق افتاد که روز ش��نبه عباس آخوندي، وزير 
راه و شهرس��ازي صحبت هاي تندي را عليه برخي روندهاي موجود 
در اين سازمان گفته بود و از بيداد امضافروشي گلايه کرده بود. در پي 
تعليق پروانه اشتغال به کار حسن قربانخاني، رييس سابق سازمان نظام 
مهندسي ساختمان استان تهران، عصر روز شنبه جلسه هيات مديره 
اين استان براي انتخاب رييس جديد برگزار شد که طي آن احمد خرم، 
وزير اسبق مسکن و رييس کنوني انجمن انبوه سازان تهران به عنوان 
رييس س��ازمان نظام مهندس��ي ساختمان استان تهران منصوب شد. 
خرم، تنها کانديداي اين پست بود. مهدي روانشادنيا، عضو هيات مديره 
سازمان نظام مهندسي ساختمان استان تهران با اعلام اين خبر به ايسنا 

گفت: آقاي خرم با کس��ب ۲۱ راي و ۴ راي س��فيد از مجموع ۲۵ راي 
ماخوذه به عنوان رييس سازمان نظام مهندسي استان تهران انتخاب 
شد. انتخاب خرم در حالي صورت گرفته که چندي پيش فرج ا... رجبي، 
رييس سازمان نظام مهندسي ساختمان کشور طي نامه اي که هيات 
مديره استان تهران نوشته بود بر حمايت از حسن قربانخاني تاکيد کرده 
و گفته بود که او هم چنان قربانخاني را رييس سازمان نظام مهندسي 
استان تهران مي داند. پيش از اين فرج ا... رجبي به عباس آخوندي، وزير 
راه و شهرسازي پيشنهاد مذاکره بر سر موارد مناقشه را داده است. ۱۱ 
ارديبهشت ماه رييس سازمان نظام مهندسي ساختمان با بيان اينکه 
وزير راه و شهرسازي پيشنهاد گفتگو بر روي مسائل مورد مناقشه را 
پذيرفته گفت: نبايد طوري تلقي شود که سازمان هاي نظام مهندسي 
در برابر اصلاحات مدنظر وزارتخانه مقاومت مي کنند بلکه ما معتقد 
به اصلاح امور هستيم. گمانه زني ها حاکي از آن است که اين جلسه 
قرار است با حضور احمد خرم، حبيب ا... بيطرف، فرج ا... رجبي، حامد 

مظاهريان و عباس آخوندي برگزار ش��ود. در همين حال اميرحس��ين 
دزفوليان، خزانه دار سازمان نظام مهندسي ساختمان استان تهران در 
گفتگو با صما با اشاره به اينکه اين انتخابات پس از تعليق پروانه اشتغال 
به کار حس��ن قربانخاني رييس س��ابق س��ازمان از سوي وزارت راه و 
شهرس��ازي صورت گرفته افزود: احمدخرم تنها کانديداي اين پس��ت 
بود؛ و با پشتيباني کامل هيئت مديره سازمان نظام مهندسي انتخاب 
شد. وي بابيان اينکه خرم سوابق درخشاني در کارنامه خود دارد. گفت: 
احمد خرم با داشتن کارنامه اي درخشاني از وزارت مسکن تا رياست 
کنوني انجمن انبوه س��ازان تهران مي تواند گام هاي مثبتي در ارتقاي 
جايگاه نظام مهندسي بردارد. دزفوليان گفت: اميدواريم شخص خرم 
بتواند سازمان نظام مهندسي تهران را به جايگاه اصلي خود بازگرداند 
و بايد متذکر شوم وي در اين راه تنها نبوده و از سوي قشر عظيمي از 
مهندسان حمايت مي شود. وي بابيان اينکه اين فرد بهترين گزينه براي 
اتمام تنش هاي ايجاد شده بين وزارتخانه و سازمان نظام مهندسي است 

عنوان کرد: شخص خرم به دنبال ارائه راهکارهاي عملي براي کاهش 
تنش ها و منتفع شدن اعضاي سازمان مهندسي از اين شيوه نامه ها به 
شکل مطلوب است. خزانه دار سازمان نظام مهندسي ساختمان استان 
تهران گفت: احمد خرم به دنبال ايجاد تفاهم نامه مشترک بين سازمان 
نظام مهندسي و وزارت راه و شهرسازي است. وي در پايان با تاييد جايگاه 
اجتماعي و فعاليت هاي انجام گرفته توسط احمد خرم خاطرنشان کرد: 
اين فرد بهترين گزينه براي رياست سازمان نظام مهندسي بود و بدون 

ترديد سازمان بعد از حضور وي به آرامش خواهد رسيد.


